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پسآنهمهوعدهبرایاصلاحامورچهبود؟
بعد از پنج سال كه از دولت حسن روحاني مي گذرد، همچنان 
حاميان دولت و حتي شخص او مي كوشند در برابر موج انتقاداتي 
كه متوجه دولت است، به جاي اصلاح امور همچنان كاستي ها 
را به گردن دولت قبل بيندازند؛ بي توجه به آنكه مردم ديگر اين 
توجيه را نخواهند پذيرفت. سعيد حجاريان هم اين ميانه تلاش 
كرده كه بگويد روحاني مقصر نيست. او طي يادداشتي در روزنامه 
اعتماد مي نويسد: »ريشه مشكلات فعلي را لزوماً نبايد در عملكرد 
و نگرش دولت روحاني جست؛ يعني اگر رقيب وي نيز به پاستور 
مي رفت، چنين وضعيت��ي خواه ناخواه حادث مي ش��د چرا كه 
احمدي نژاد درآمد بادآورده كشور )از فروش نفت( را به نام عدالت، 
هزينه كرد و يك گام در جهت توسعه كشور بر نداشت. « درباره 
اين نظر حجاريان بايد گفت آيا امروز اصلاح طلبان متوجه شدند 
كه هر كسي رئيس جمهور مي ش��د، اوضاع همين بود يا زمان 
انتخابات هم مي دانستند؟ اگر امروز متوجه شده اند كه بايد گفت 
بدا به حال مردمي كه تحليلگران شان اين چنين پيش بيني هايي 
را نمي توانند داشته باشند. اگر هم از همان زمان مي دانستند كه 
بايد گفت پس چرا آن همه وعده و وعيد دادند كه چنين مي كنيم 
و چنان؟ آيا بهتر نبود همان زمان حس��ن روحاني مي گفت كه 
فرقي نمي كند من رأي بياورم يا رقبا، در هر حال چيزي تغيير 
نخواهد كرد! حجاريان كاش در مورد اين توضيح دهد كه آن همه 
وعده ها براي بهتر شدن امور بر چه مبنايي داده شد و رأي مردم 

را جمع كردند؟

شاهدازغیبرسید  
عبدالله ناصري، فعال سياسي اصلاح طلب و عضو بنياد باران 

در انتقاد به سخنان حسن روحاني در گفت وگوي تلويزيوني 
حمله به نيروهاي مسلح و ائمه جمعه و رسيدگي به گروه هاي 
هنري در شهرستان ها را دغدغه هاي اصلي مردم دانست كه 
روحاني به آنها نپرداخته است: »رئيس جمهور در گفت وگوي 
زنده خود نتوانست به دغدغه هاي جدي مردم پاسخ دهد... 
موضع اخير وزير دفاع را كه در آن گفته شد نيروهاي مسلح 
بايد از فعاليت اقتصادي كنار بكش��ند؛ اين خبر بسيار خوبي 
براي جامعه است. حتماً بايد آقاي روحاني از اين موارد حرف 
مي زد... مثلًا گروه هاي هنري در برخي از استان ها بلاتكليف 
هستند... اما در شرايط حاضر، امام جمعه فلان استان به قانون 
بي توجهي كرده و مانع تحقق خواست مردم مي شود. اين ها 
مواردي بود كه بايد روحاني در گفت وگوي خودماني با مردم 

مطرح مي كرد«. 
مشكل مردم در اين چند س��ال اخير، ركود و بيكاري و تورم 
و مس��كن و ... بوده اس��ت؛ اما اصلاح طلبان از سويي دليل 
مشكلات را دولت قبل معرفي مي كنند، از سويي دغدغه هاي 

مردم را موارد ديگري ذكر مي كنند.
مواضع اين فعال اصلاح طلب در حالی اس��ت كه پيش از اين 
برخی فعالان سياس��ی پيش بينی كرده بودند: »اصلاح طلبان 
روحاني را »درگير« مي پسندند. مثل زمان انتخابات كه با نظام 

رقابت مي كرد و اينها كف مي زدند«.

دعواهايجنسیتيدرشورايپایتخت!
سخنان جنسيني ش��هربانو اماني در شوراي شهر تهران باعث 
جنجال و تعجب شده است. شورايي كه قرار است در مورد اداره 
پايتخت تصميمات مهم بگيرد، سرگرم بحث هايي شده است كه 

به درد هيچ كس حتي در حد شهرت آفريني براي گوينده اش 
هم نخواهد خورد.  شهربانو اماني معتقد است مرگ يك شهروند 
به دليل بي اطلاعي مأموران شهرداري از حضور او در منزلي كه 
مورد تخريب قرار گرفته، تنها به اين دليل مهم تلقي شده كه او 
يك »مرد« بوده است! اين در حالي است كه جنسيت اين فرد 
اصلًا مهم نبوده و خبرهاي پيرامون اين اتفاق به دليل انتقاد از 
مأموران شهرداري و تس��امح آنان داغ شد. متأسفانه اين عضو 
شوراي شهر تهران در مسير جنسيتي كردن اين اتفاق، اشتباه 
ديگري را هم مرتكب مي شود و از آتنا محمدي، فوتباليست نام 
مي برد و او را با همين مرد فوت شده قياس مي كند كه چون زن 

بوده خبر مرگش مورد توجه قرار نگرفته است!
 فوت اين خانم فوتباليست گرچه موجب تأثر است، اما چون 
حس��ب اتفاق خاصي يا مس��امحه افرادي روي ن��داده و يك 
مرگ طبيعي قلمداد مي شود، طبيعتاً كمتر مورد توجه قرار 
مي گيرد و اين ربطي به جنس��يت افراد ندارد. اماني در ادامه 
سخنان توهين آميزي نسبت به مردها دارد و متأسفانه فضاي 
جنسيتي مواضعش را ادامه مي دهد: »من گفتم وقتي آستر 
جيب مردان درآمد و نتوانس��تند مديريت كنند ش��ندرغاز 
درآمدشان را به خانم ها مي دهند تا مديريت كنند. خب، اگر 
وزير اقتصاد خانم بود شايد بهتر بود. البته اين توهين به آقاي 
وزير نيست ش��ما مردها چرا اينقدر مردانه نگاه مي كنيد؟ در 
طول تاريخ همه چيز مردانه است ما يك روزنه ايجاد مي كنيم. 
« و حتي از سهم! كم زنان در ش��وراي شهر مي گويد، اما يك 
س��ؤال مهم بي پاس��خ مي ماند و آن اينكه آيا اين بحث هاي 
جنس��يتي و بدبيني ها براي مردم تهران، حل آلودگي هوا و 

ترافيك و هزار و يك مشكل ديگر مي شود؟

زخم بزرگي که بايد درمان شود
اگر زخم هاي داخلي درمان و خوب ش��ود، دش��من خارجي هيچ غلطي 
نمي تواند بكند. دشمن كارش دشمني كردن، توطئه كردن و مانع ايجاد 
كردن بر سر راه پيشرفت ملت و جمهوري اسلامي به سمت قله هاي آرماني 
است. انقلاب اسلامي قله هاي عزت و افتخار را با آرمان تمدن سازي اسلامي، 
براي ملت ايران نشانه روي كرده اس��ت. تمام تلاش هاي دشمن از ابتداي 
انقلاب تا كنون، بازداش��تن ملت ايران از حركت به سمت اين قله آرماني 
تحقق پذير است. موج سواري دشمن خارجي بر بستر نارضايتي هاي مردم و 
ايجاد اغتشاش و ناآرامي در كشور در دي ماه، نمونه اي از اين اقدامات است. 
دشمن براي اغتش��اش آفريني مجدد و بر هم زدن ثبات و آرامش مردم و 
كشور، در حال تلاش و برنامه ريزي است. تمام اميد دشمن ناكام طي چهار 
دهه گذشته، اكنون بر بحران آفريني در داخل ايران با بهره گيري از مشكلات، 
نارسايي ها و ضعف داخلي متمركز شده است. در چنين شرايطي چه بايد 
كرد؟ بديهي است كه از دشمن نمي توان انتظار داشت كه دست از دشمني 
بردارد. هر كس چنين تصور كند كه با دادن فلان امتياز و يا كوتاه آمدن در 
فلان موضوع، مي توان امريكايي ها را از دشمني عليه ملت ايران بازداشت، 
بداند كه امريكا يعني ش��يطان بزرگ را نشناخته است. امريكايي ها براي 
نابودي هويت اسلامي – ملي ايرانيان برنامه ريزي كرده، خواب بازگرداندن 
سلطه خود بر ايران را مي بينند. بنابراين راه اصلي خنثي سازي و بي اثر كردن 
توطئه ها و نقشه هاي دشمن را بايد جست وجو كرد. راه اصلي همان ترسيم 
كردن زخم هاي داخلي است. مقام معظم رهبري به دنبال پديدآيي ناآرامي 
و اغتشاشات در كشور، در ديدار مردم قم در تاريخ 19 دي ماه، ضمن ارائه 
تحليلي جامع و مبتني بر اطلاعات دقيق از اين حوادث و نقش برجسته 
دشمن خارجي در آن، فرمودند: »ما از دشمن خارجي گفتيم، اينهايي كه 
گفتيم تحليل نبود، واقعي بود، خبر بود، اطلاع بود، دشمن خارجي هست، 
اما اين موجب نشود كه ما از ضعف هاي خودمان غافل شويم، ما هم ضعف 
داريم، ما هم يك  جاهايي اشكال و نارسايي و نابساماني در كارمان هست؛ 
اين جوري نيست كه ما هيچ اشكالي نداريم، هيچ مشكلي در كارمان نيست، 
فقط دشمن خارجي است كه دارد ]مشكل ايجاد مي كند[، نه، مگس روي 
زخم مي نشيند، زخم را خوب كنيد، زخم را نبايد بگذاريد به وجود بيايد. ما 
اگر مشكل داخلي نداشته باشيم، نه اين شبكه ها مي توانند اثر بگذارند، نه 

امريكا مي تواند هيچ غلطي بكند.«
اكنون سؤال اين است كه زخم هاي داخلي كدامند و بزرگ ترين زخم براي 
درمان چيست؟ در پاس��خ مي توان به بيكاري، ركود، گراني، آسيب هاي 
اجتماعي چون طلاق و اعتياد اشاره كرد. اما به نظر مي رسد كشور به زخمي 
بزرگتر مبتلا شده، آن زخم مانع از درمان ديگر زخم ها مي شود. آن زخم 
بزرگتر را بايد شناسايي و درمان كرد. نگارنده معتقد است زخم اصلي كه در 
پرتو اراده هاي قوي به راحتي قابل درمان است، نبود يكپارچگي و يك آهنگي 
در مس��ئولان و كارگزاران نظام براي درمان زخم هاي داخلي است. تا اين 
زخم به درستي درمان نشود، زخم هاي ديگر به سرعت و به درستي درمان 
نخواهد ش��د. حضرت امام )ره(، »وحدت كلم��ه« را، رمز پيروزي انقلاب 
اسلامي دانسته، بر اين اساس همواره روي وحدت ملت و مسئولان تأكيد 
داشتند پيروزي بر طاغوت مورد حمايت تمامي قدرت ها، با وحدت كلمه 
حاصل شد. بديهي است كه با همين وحدت كلمه، مي توان هر مانعي را از سر 
راه برداشت. رهبر معظم انقلاب اسلامي در قريب سه دهه گذشته، همواره 
روي وحدت مسئولان نظام تأكيد داشته اند. اگر مسئولان در قواي سه گانه و 
ديگر سازمان ها و دستگاه هاي حكومتي بر مدار قانون و سياست هاي كلي و 
محور ولايت، به صورت هم افزا حركت كنند، به سرعت مي توان هر مشكلي 
را حل كرد. به سرعت مي توان هر زخمي را مرهم گذاشت و هر گرهي را باز 
كرد. اما اگر هر كدام از مسئولان، بخواهند راه خود را بروند، چه بسا به جاي 
هم افزايي، به تحليل و ستايش يكديگر پرداخته، نه تنها مشكلي را حل نكنند، 
بلكه با اختلافات خود، مشكلات جديدي را هم پديد آورند. همه بايد بدانيم، 

دشمن روي اين زخم، حساب ويژه اي باز كرده است.  

رئيس سازمان بسيج مستضعفين: 
امنيت کشور در فضاي مجازي هدف قرار گرفت

رئيس س�ازمان بس�يج مس�تضعفين كش�ور ب�ا اش�اره ب�ه اينكه 
امنيت كش�ور در فض�اي مجازي ه�دف ق�رار گرفت، گف�ت: دولت 
بايد به ص�ورت جدي ت�ر در فض�اي مج�ازي برنامه داش�ته باش�د. 
به گزارش خبرگزاري بسيج، س��ردار غلامحس��ين غيب پرور روز گذشته 
در بازديد از مناطق حاشيه نشين اس��تان البرز با تأكيد بر اينكه آسيب هاي 
اجتماعي به غمي بزرگ در كشور تبديل شده است، تأكيد كرد: در بحث ازدواج 
جوانان و مهار نرخ طلاق در كشور وظايفي را بر عهده داريم، بدون شك در روند 
اجراي اين طرح از توانمندي جوامع محلي با حمايت پيشكسوتان استفاده 
مي شود. س��ردار غيب پرور در بخش ديگري با اعلام اينكه اقتصاد مقاومتي 
مبحث جديدي نيست اما سعي در به روز رساني اقدامات در اين عرصه داريم، 
گفت: مدل هاي جديد نتايج بهتري را به هم��راه دارد، موضوعات فرهنگي 
اقيانوس بزرگي است كه دراين بين به عنوان شتاب دهنده و الگوساز ورود پيدا 
مي كنيم. وي بابيان اينكه بحث فضاي مجازي فرصت و آسيب است، تصريح 
كرد: با همت مضاعف بايد در هر دو وجه يادشده فرصت و تهديدهاي فضاي 
مجازي قدم برداشت، به طورقطع توسعه بعُد مثبت اين امر الزامي است. رئيس 
سازمان بسيج مستضعفين كشور بابيان اينكه طي ده ماهه گذشته اقدامات 
شايان توجهي در اين بخش صورت گرفته است، ادامه داد: دولت بايد به صورت 
جدي تر در فضاي مجازي برنامه داشته باشد؛ امروزه فضاي مجازي به قتلگاه 
جوانان تبديل شده و حتي امنيت كشور را مورد هدف قرار داده است. وي با 
تأكيد بر اينكه نمي توان در حوزه فضاي مجازي جدي كار نكرد چراكه رفع 
مشكلات به همتي جدي تر نياز دارد، افزود: به قضاوت قطعي در استان البرز 

نرسيدم اما مجموعه سپاه استان يكي از سپاه هاي خوب كشور است.

سخنگوي سابق وزارت امور خارجه پيش بيني كرد
چالش اروپايي ها با ايران بيش از طرف امريكايي

رفت�اري ك�ه فرانس�ه، انگلي�س و آلم�ان در هفته ه�اي اخير پيش 
گرفته ان�د و احتم�الاً از حمايت تع�داد ديگ�ري از اعض�اي اتحاديه 
اروپ�ا نيز برخوردار اس�ت، نش�ان مي ده�د چالش اصلي ظ�رف اين 
چهار م�اه با ط�رف اروپاي�ي بي�ش از ط�رف امريكايي خواه�د بود. 
به گزارش ايسنا، سيد علي حسيني، سخنگوي پيشين وزارت امور خارجه 
در صفحه اينستاگرام خود نوشت: آن گونه كه برخي از منابع خبري گزارش 
كرده اند، اروپاييان طرح��ي را دنبال مي كنند كه هدف آن فش��ار به ايران 
)طرف كاملاً متعهد و پايبند به برجام( در حوزه فعاليت هاي دفاعي موشكي 
و منطقه اي براي نگه داشتن امريكا )طرف ياغي، شرور و ضد برجام( در برجام 
است. وي گفت: به نظر مي رسد اظهارات صريح وزير خارجه فرانسه، پليس 
بدي كه با اغماض طرف ايراني بيش از ساير كشورهاي اروپايي از منافع برجام 
برداشت كرده در متهم كردن ايران به نقض قطعنامه 2231 و تأكيد بر عزم 
جدي خود براي مذاكره بر سر برنامه موشكي و » نفوذ مخرب نظامي ايران در 
منطقه« در سفر اسفندماه به كشورمان تلاش هايي براي زمينه سازي و موجه 
كردن فشارهاي آتي به تهران در صورت عدم همراهي و عدم پذيرش خواسته 
مشترك و نامشروع طرف هاي امريكايي و اروپايي است. حسيني ادامه داد: 
آنچه در اين ايام ضروري به نظر مي رسد تعيين دستور كاري مشخص و مورد 
توافق طرفين ايراني و فرانسوي براي اين سفر و تعهد طرفين در اجتناب از 
اعلام مواضعي است كه موجب تضعيف يا ناكارآمدي برنامه ها و دستور كار 
سفر مزبور مي شود. اين اقدام موجب مي شود چنانچه طرف فرانسوي واقعاً به 
سازنده بودن اين سفر و نتايج و منافع متقابل آن مي انديشد، از رويكرد منفي 
كنوني فاصله گرفته و از نزديك شدن به خطوط قرمز طرف ايراني كه با ثبات و 

امنيت ملي كشور پيوندي ناگسستني دارد به شدت پرهيز كند. 

کابوس اصلاح طلبانه ريزش بدنه اجتماعی 

 واكنش ها به س�خنان رئيس دولت اصلاحات 
در فضاي مجازي نشانه اي از ريزشي است كه 
گريبانگير بدنه اجتماعي اصلاح طلبان شده و 
حالا به هسته اصلي آن رسيده است.  »تكرار 
مي كنم« ب�راي ناظران سياس�ي آشناس�ت. 
عبارتي كه در انتخابات هاي مجلس ش�وراي 
اس�لامي س�ال 94 و در انتخاب�ات رياس�ت 
جمهوري س�ال 96 براي متحد كردن صفوف 
اصلاح طلبان از سوي رئيس دولت اصلاحات 
اس�تفاده ش�د، تا س�بد رأي اصلاح طلبان به 
حساب حس�ن روحاني پر ش�ود. با اين حال 
آنچه در ش�ش ماه اخير در طبقات اجتماعي 
اصلاح طلبان رخ داده به خوبي نشان مي دهد 
ك�ه اي�ن بدن�ه ب�ه ش�دت در ح�ال تضعيف 
اس�ت. بدنه اي كه ديگر با ي�ك تكرار مي كنم 
به س�مت هيچ گ�روه سياس�ي اصلاح طلبي 
متمايل نمي ش�ود. جدي ترين روي�دادي كه 
اتف�اق ف�وق را تش�ديد ك�رده، واكنش ها به 
س�خنان رئي�س دول�ت اصلاحات اس�ت كه 
س�وژه ش�بكه خبري بي. بي. س�ي نيز ش�د. 
 در طول رقابت ها و كشمكش هاي سياسي مهم ترين 
نقطه اتكاي اصلاح طلبان در جامعه اقشاري بوده اند 
كه در ادبيات ژورناليس��تي عنوان نخبگان از آنان ياد 

مي شود. 
البته اين عنوان بسيار كلي است، به خصوص آنكه سهم 
مهمي از نخبگان جامعه به طيف مقابل اصلاح طلبان 
گرايش دارند. با اين حال ش��كي نيست كه بسياري 

از طرفداران اصلاح طلبان كه به صورت پيوس��ته به 
عنوان حامي آنان وارد مبادلات سياس��ي مي شوند، 
اغلب در بين افرادي با تحصيلات بالاي دانش��گاهي، 
تكنوكرات هاي تجاري، دانش��جويان و يا باگرايشات 
فرهنگي بر خلاف جريان عمومي جامعه قرار دارند. 
پس از فتنه سال 88 بخشي از جريان اصلاح طلبان 
به طور كامل از جامعه كشور حذف شد و بخشي ديگر 
تلاش كرد با قرار گرفتن بر مرز ظريفي فاصله خود را با 
نظام حفظ و در عين حال همچنان از اين بدنه اجتماعي 
به نفع خود استفاده كند. به وضوح در انتخابات سال 94 
چنين تفكري بر انتخاب اشخاص ليست اصلاح طلبان 

سايه افكنده بود. 
ورود افرادي همچون علي مطه��ري، بهروز نعمتي و 
كاظم جلالي به اين ليست نشانه اي از همين تفكر بود. 
حفظ رابطه با نظام و در عين حال استفاده از توان بدنه 
اصلاح طلب در سطح جامعه تا افكار عمومي براي رأي 
به اصلاح طلبان بسيج شوند. از همين رو بود كه رئيس 
دولت اصلاحات به صورت مس��تقيم وارد عمل شد و 
تلاش كرد با يك پيام در شبكه هاي اجتماعي، افكار 
عمومي همين بدنه را به ميدان بياورد؛ راهبردي كه 

حداقل در تهران به يك موفقيت تاريخي انجاميد. 
   زنگ خطري براي بدنه اصلاح طلبان

با اين حال از مدت ها پيش برخي از ش��خصيت هاي 
فكري اصلاحات نسبت به ادامه چنين روندي هشدار 
داده بودند؛ هش��داري كه عمده مح��ور آن بر ريزش 
 هسته سخت طرفداران اصلاحات در جامعه متكي بود.

بر اين اساس رويكرد پراگماتيك بخشي از بدنه اصلاح 

طلبان براي نزديكي به قدرت به هر قيمت و نداشتن 
يك گفتمان جامعه نگر به همراه سوء استفاده برخي 
سياسيون از اين توان در راستاي ورود به مراكز قدرت 
سبب رويگرداني طرفداران قديمي اين جريان سياسي 

خواهد شد. 
به عنوان مثال محمد رضا تاجيك بارها نسبت به 
ادامه چنين روندي هشدار داده است. وي در گفت 
و گو با روزنامه اعتماد با اشاره به عدم توانايي اصلاح 
طلبان و رأس بدنه براي ارتباط با مردم مي گويد: 
بايد با مردم رابطه برقرار كن��د؛ از عرش به فرش 
بيايد. بارها گفته ام، اصلاح طلبان بايد يك ريش 
گفتماني داشته باش��ند كه با آن بروند تجريش! 
يعني اگر نتوانند مفاهيم انضمام��ي را وارد آحاد 
تعريفي گفتماني خود ك��رده و مفاهيم، كماكان 
انتزاعي باقي بمانند، يعن��ي مفاهيم تجريدي با 
توده هاي مردم و دهك هاي پايين جامعه ارتباط 
برقرار نكند، بايد انتظار دو گام به پس را داش��ته 
باشند. بايد از چنبره مفاهيم خودساخته اي مثل 
پوپوليسم خارج بشوند و اسير مفاهيم و آموزه هاي 
دهه 3٠ و 4٠ ماركسيستي نباشند و خارج شوند. 
بدانند كه پوپوليس��م امروز معن��اي ديگري پيدا 
كرده است. پوپوليسم امروز جنبش مترقي پست 
مدرن است. بنابراين تلاش كنيم با توده هاي مردم 
رابطه برقرار كنيم، تمركز خود را از نخبگان كمتر 
كنيم، نه اينكه عبور كني��م، اما نيم نگاهي هم به 
توده هاي مردم داشته باش��يم. وقتي به جامعه و 
مردم مي انديش��يم، تلاش كنيم اين انديشيدن، 

انضمامي باشد. در اين صورت ما مي توانيم تاريخ 
آينده خود را بس��ازيم. حالا و ب��ا راه افتادن موج 
هش��تگي عليه رئيس دولت اصلاحات در فضاي 
مجازي به نظر مي رسد اين هشدار رنگ واقعيت 

به خود گرفته است. 
   هشتگ هاي ضد اصلاحات از درون اصلاحات

همه چيز از ديدار اعضاي انجمن مدرسين دانشگاه ها 
با رئيس دولت اصلاحات آغاز شد كه در آن سخناني 
در خصوص ضرورت ادامه اصلاحات از درون نظام و 
همچنين نسبت دادن صفت هيجان زده به برخي 
آشوبگران همراه شد. به نظر مي رسيد كه اين سخنان 
بلافاصله با استقبال جريان هاي حامي اصلاح طلبان 
در فضاي مجازي روبه رو شود، اما ماجرا عكس اين 
جريان شد و موجي از اعتراضات ساختار شكنانه عليه 

رئيس دولت اصلاحات فضا را در برگرفت. 
بي بي فارس��ي در همين باره مي نويسد: در فاصله 
كمتر از 24 ساعت، هشتگي به نام #براندازم نزديك 
به 3٠ هزار بار توئيت ش��د. محت��واي اين توئيت ها 
انتقاد شديد از آقاي خاتمي، تأكيد بر برانداز بودن 
و مخالف��ت تمام عيار با هر دو جن��اح اصلاح طلب و 
اصولگراي جمهوري اس��لامي بوده اس��ت. چنين 
وضعيتي به معناي آن است كه اكنون روشن تر از هر 
زمان ديگر مي توان دريافت كه الگوي تقسيم بندي 
نيروهاي سياس��ي موثر به اصلاح طل��ب - اصولگرا 
ديگر قابليت توضيح و تبيين معادلات و مناسبات 

سياسي را ندارد. 
البته چنين نتيجه گيري كاملاً كلي و بر اساس برخي 
فرضيات كلي است و به طور حتم صفوف طرفداران 
نظام جمهوري اسلامي منس��جم تر از آن است كه 
بخواهد در اين چهارچوب بگنجد. شايد اصلي ترين 
تهديد همان گونه كه در ابتداي اين مطلب گفته شد 
به بدنه خود اصلاح طلبان ب��از گردد. بدنه اي كه در 
دو انتخابات پياپي به حس��ن روحاني رأي داد و در 
انتخابات مجلس شوراي اسلامي چشم بسته به تمام 
ليست رأي داد. حالا اين بدنه تمام آرزوهاي خود را 
از دست رفته مي بيند. حسن روحاني كوچك ترين 
قدمي در خصوص ش��عارهاي خود مورد پسند اين 
جريان برنداش��ته و علاوه بر آن ح��الا وضعيت به 
گونه اي شده كه دولت دوازدهم فاقد هر گونه ايده اي 
براي حل مشكلات كشور اس��ت. فراكسيون اميد 
هم در مس��ير راهبردي كه علي لاريجاني به عنوان 
نماينده جناح راست س��نتي براي آن تعريف كرده 
حركت مي كند به گونه اي كه بارها و بارها گلايه هاي 

گوناگوني از شخص عارف منتشر شده است. 
اكنون س��ؤال اين است كه با اين حس��اب آيا تواني 
براي اص��لاح طلبان جهت حضور پي��روزي آفرين 
در انتخابات هاي آينده باقي مانده است. مهم ترين 
نگراني اي كه هم اكنون ذهن برخي س��ران اصلاح 
طلبان را مش��غول خود كرده است، مشخص شدن 
تكليف انتخابات هاي بعدي اس��ت. همه مي دانند 
كه اين بار تكرار مي كنم كارساز نيست و مورد اقبال 

قرار نمي گيرد. 

آيت الله جوادي  آملي: 
ولايت فقيه با دليل علمي و عميق اثبات مي شود

آي�ت الله ج�وادي  آملي ب�ا بي�ان اينكه 
كس�ي كه ولايت فقيه را نپذي�رد، انگار 
در ح�وزه نبوده و ب�ا فقه كاري نداش�ته 
اس�ت، گفت: ولايت فقيه ب�ا دليل معتبر 
قطعي، علم�ي و عميق اثبات مي ش�ود. 
به گزارش رسا، آيت الله عبدالله جوادي آملي 
روز گذش��ته در درس خارج فقه خود كه در 

مسجد اعظم قم برگزار شد، با اشاره به اهميت ولايت فقيه گفت: مرحوم 
صاحب جواهر كه سلطان فقه است در كتاب جهاد اين بيان نوراني را دارد 
و مي فرمايد كسي كه ولايت فقيه را نپذيرد مانند اين است كه از طعم فقه 
چيزي نچشيده باشد. وي افزود: اين حرف بعد از اينكه در جلسه رسمي 
ش��وراي عالي قضايي كتاب جواهر را برديم و خوانديم تثبيت شد، حرف 
صاحب جواهر اين است آن كسي كه ولايت فقيه را درك نكرده اصلا فقيه 
نيست، آن روزها قضات امام را قبول داشتند اما ولايت فقيه به عنوان يك 
مسئله علمي، فقهي و ديني براي خيلي ها جا نيفتاده بود، ما از اين عبارت 
مرحوم صاحب جواهر در سخنراني رسمي براي قضات استفاده كرديم كه 
بسيار اثرگذار بود. استاد برجسته درس خارج حوزه علميه قم با بيان اينكه 
كسي كه ولايت فقيه را نپذيرد انگار در حوزه نبوده و با فقه كاري نداشته 
است، اظهار داشت: ولايت فقيه با دليل معتبر قطعي، علمي و عميق اثبات 
مي شود. وي در بخش ديگري از سخنان خود با بيان اينكه انبيا آمدند تا 
نيروي دروني انسان را شكوفا كنند، گفت: انبيا آمدند انقلاب ايجاد كنند، 
علي و اولاد علي)ع( ميدان انقلاب هس��تند، 2٠ درص��د علم ائمه)ع( در 
حوزه ها است و 8٠ درصد خاك مي خورد، وقتي به آن علوم و مطالب بلند 
برسيم رسائل و مكاسب در برابر آ نها قابل قياس نيست. وي افزود: ولايت و 
امامت ميدان انقلاب است، جمعيت 2٠ ميليوني اربعين به وجود مي آيد كه 

همه عليه آن تلاش و كوشش مي كنند. 

سخنگوي ارشد نيروهاي مسلح: 
مذاکره درباره توان موشكي ايران

 هذيان گويي است
مذاكره در خص�وص ام�ور دفاعي و موش�كي و مقاوم�ت منطقه با 
رژيم هاي�ي ك�ه ب�ه دفع�ات خودكامگ�ي و س�لطه گري آنه�ا 
ب�ه اثب�ات رس�يده ج�ز هذيان گوي�ي چي�ز ديگ�ري نيس�ت. 
به گزارش فارس، س��ردار سيدمسعود جزايري سخنگوي ارشد نيروهاي 
مسلح در واكنش به مطرح ش��دن بحث مذاكره در امور دفاعي و موشكي 
جمهوري اس��لامي ايران اظهار داش��ت: مذاكره در خصوص امور دفاعي 
و موش��كي و مقاومت منطقه ب��ا رژيم هايي كه به دفع��ات خودكامگي و 
س��لطه گري آنها به اثبات رس��يده جز هذيان گويي چيز ديگري نيست. 
وي افزود: نيروهاي مسلح در راستاي تدابير و اهداف از پيش تعيين شده، 
استحكام هر چه بيشتر بنيه دفاعي كشور را در دستور كار دارند و در شرايطي 
كه دشمنان انقلاب اسلامي صراحتاً ما را به اقدام نظامي تهديد مي كنند، 

توسعه امور دفاعي بازدارنده و پشيمان كننده ادامه خواهد داشت.
 جزايري تأكيد كرد: نه فرانسه و نه هيچ كشور ديگري حق دخالت در امور 

داخلي كشورمان را ندارد. 

درپاسخ به انتقاد خبرنگاران
واعظي: سخنان روحاني خوب و متنوع بود

رئيس دفتر رئي�س جمه�ور در واكنش 
به انتق�ادات خبرنگاران ب�ه گفت وگوي 
زن�ده تلويزيون�ي رئيس جمه�ور، دليل 
نپرداختن ب�ه موضوعاتي مانن�د تورم، 
برجام و گران�ي را به دليل ط�رح آنها در 
گذشته عنوان كرد و س�خنان روحاني را 
در مجموع متنوع و خ�وب توصيف كرد. 

به گزارش ايرنا، محمود واعظي روز گذشته پس از جلسه هيئت دولت در جمع 
خبرنگاران در پاسخ به سؤالي درمورد انتقادها به گفت وگوي زنده تلويزيوني 
رئيس جمهوري و مط��رح نكردن مباحث روز كش��وري در اين گفت و گو 
اظهارداشت: به نظر من رئيس جمهوري در هر مصاحبه اي هدف گذاري هايي 
كرده و نمي تواند همه مسائل را مطرح كند، در مصاحبه هاي گذشته خود، 
بخشي از مسائل را مطرح كردند و تا دو هفته آينده مصاحبه مطبوعاتي با 
حضور خبرنگاران داخلي و خارجي برگزار مي شود كه رئيس جمهوري بخش 

ديگري از سخنان خود را در آنجا مطرح مي كنند.
 وي افزود: مهم اين است كه آنچه در گذشته مطرح نشده بود، بيان شود. به 
طور مثال رئيس جمهوري درباره برجام مفصل با مردم صحبت كرده بود، 
درباره بحث تورم، رونق و گراني و خيلي از موضوعات ديگر صحبت كرده 
بود، ولي اين بار درباره محيط زيست، اشتغال، بافت هاي فرسوده صحبت 
كرد كه طبيعي است كه اگر مصاحبه نمي خواهيم طولاني باشد بايد يك 
ساعت باشد. واعظي خاطرنشان كرد: بازخوردهاي سخنان رئيس جمهوري 
هم مثبت بوده است و فكر مي كنيم خوب است اين نوع گفت وگوها با مردم 
انجام شود و در مجموع متنوع و خوب بود و موضوعات هم موضوعات ديگري 

بود و فكر مي كنيم كه رئيس جمهوري بايد با مردم بيشتر صحبت كند. 
رئيس دفتر رئيس جمهوري همچنين در پاسخ به اين سؤال كه آيا مذاكراتي 
درباره موضوع موشكي ايران انجام شده و آيا سخن وزير خارجه امريكا درباره 
تشكيل كارگروهي براي تعديل برجام تشكيل شده است، گفت: موضع نظام، 
دولت و وزارت خارجه درمورد برجام يكسان است و مذاكرات برجام از نظر ما 

تمام شده است و تحت هيچ شرايطي و عنواني دوباره باز نخواهد شد.
 واعظي افزود: ما بارها و بارها به همه كشورهاي دنيا كه اين بحث را داشتند، 
اعلام كرديم و موضع ما قطعي است. وي يادآور شد: اينكه كميته اي تشكيل 
شده و بحث مي كنند و ايران كه بازيگر اصلي است آن را كه قبول ندارد، پس 
هركسي در هرجايي مي تواند كميته اي را تشكيل دهد. وي درباره گمانه زني 
سفر وزير امورخارجه و رئيس جمهوري فرانسه به تهران و گفت وگوهايي كه 
گفته شده درباره موضوعات موشكي با ايران خواهند داشت، تصريح كرد: 
موضع ما روشن است، قطعاً درباره توان دفاعي ازجمله توان موشكي با هيچ 
كشوري مذاكره نمي كنيم، اين موارد مربوط به مسائل داخلي كشور است 
و ما براي توانايي و توسعه خود در همه زمينه ها از جمله مسائل نظامي نه 
با كسي مذاكره مي كنيم و نه از كسي اجازه مي گيريم. رئيس دفتر رئيس 
جمهوري در واكنش به اين موضوع كه گفته شده، فرانسه به نيابت از امريكا 
درباره موضوعات موشكي قرار است با ايران صحبت كند، گفت: بعيد است. 
فرانسه يك كشور وابسته به امريكا نيست و در بسياري از مسائل با امريكا 

اختلاف نظر دارد. 

     فارس: يگان هاي ش��ناور و پروازي ارتش جمهوري اسلامي ايران 
شركت كننده در پايان رزمايش مشترك محمد رسول الله )ص( ارتش 
در حضور امير سرلشكر سيدعبدالرحيم موسوي فرمانده كل ارتش از 

مقابل ناوشكن سر فرماندهي جماران رژه رفتند. 
    تسنيم: پيكر پاك و مطهر 28 شهيد تازه تفحص شده دوران هشت 
سال دفاع مقدس صبح روز پنج شنبه 12 بهمن ماه سال 139۶ از مرز 

شلمچه خرمشهر وارد كشور مي شود. 
   ايلنا: حجت الاسلام احمد سالك، عضو شوراي مركزي فراكسيون 
نمايندگان ولايي در مجلس نس��بت به ابراز تماي��ل رئيس   جمهور و 
نخست وزير فرانسه براي س��فر به ايران انتقاد و تأكيد كرد تا زماني كه 

آنها عذرخواهي نكنند امكان سفر به ايران وجود ندارد. 

دکتر يدالله جواني

سرداردهقان:بردموشكهايمانرامتناسبباتهديداتتنظيمميكنيم
اگرچه توان ساخت موشك در بردهاي مختلف 
با ق�درت تخريب كنندگي بالا و دقت بس�يار 
زي�اد را داريم اما برد موش�ك هايم�ان را در 
حدود تهدي�دات احتمال�ي نگه داش�ته ايم. 
سردار س��رتيپ پاسدار حس��ين دهقان، مشاور 
فرمانده كل قوا در امور دفاع��ي در گفت وگويي 
تفصيلي با مهر افزود: قدرت موشكي ايران عنصر 
اصلي بازدارندگي كش��ور است و مسئولين نظام 
بارها و بارها اعلام كرده اند كه اگرچه توان ساخت 
موش��ك در بردهاي مختلف با ق��درت تخريب 
كنندگي بالا و با دقت اصابت بسيار دقيق را داريم، 
اما برد موشك هايمان را در حدود تهديدهايي كه 
احتمالش براي كشور وجود دارد نگهداشته ايم،  
اين به معناي آن نيست كه ما نمي توانيم موشكي 

با برد بيش��تر توليد كنيم بلكه در سياس��ت هاي 
ما وجود ن��دارد و تهديدي را ب��راي افزايش برد 
موش��ك ها نمي بينيم. وي گفت: باي��د ديد چه 
كس��اني به دنبال زيرس��ؤال بردن توان موشكي 
ايران هستند و يا اينكه مي خواهند كه اين توان 
دفاعي را محدود كنند؟ امريكا، عربستان، اسرائيل 
و هم پيمان��ان منطقه اي آنها ب��ه دنبال محدود 
كردن توان دفاعي ايران هستند و در اين راه تلاش 
مي كنند اروپا را نيز با خ��ود همراه كنند و قدرت 
موشكي ايران را به عنوان يك عنصر تهديدكننده 
معرفي كنند، اما آنها بايد بدانند سياست دفاعي 
جمهوري اسلامي ايران بر مبناي بازدارندگي موثر 
شكل گرفته و در ميان سلاح ها و امكانات دفاعي 
كه داريم، توان موشكي در حوزه زمين به زمين 

و زمين به هوا، از اولويت هاي جدي كشور است. 
ما روي آنها تا حد نياز براي مقابله و مواجهه بايد 
تهديدات احتمالي كار مي كنيم و تلاش براي دفاع 
از كشور خود و افزايش قدرت دفاعي را يك حق 
مشروع براي خود مي دانيم زيرا هر كشوري بايد 
توان دفاع از خود را داشته باشد تا بتواند هويت، 
س��رزمين و نظام خود را حفظ كند،  هر كس��ي 
بخواهد اين ملت را تهديد كند ب��ا تمام توان در 

مقابل آن ايستادگي مي كنيم. 
س��ردار دهقان تصريح كرد: در راه دفاع از كشور 
هيچ نيازي به تشويق و تأييد امريكا و همپيمانانش 
نداريم، از سوي ديگر هيچ گونه هراسي از تهديدات 
آنها بر ما وارد نيست تا به همين دليل توان دفاعي 
خود را محدود كنيم. توان دفاعي، پشتوانه امنيت 

ملي و برآمده از تجربه تاريخي ايران است،  ديديم 
و همگان ديدند كه چگونه در هش��ت سال دفاع 
مقدس همه امكانات و تجهيزات براي رژيم بعثي 
عراق فراهم شد و كوچك ترين امكاناتي در اختيار 
ايران قرار نگرفت. ما بايد به ملت ايران اطمينان 
بدهيم و به دشمنان نيز پيام بدهيم كه اين ملت 
همواره آگاه، بصير، دش��من ش��ناس اس��ت كه 
همواره در صحنه حضور دارد و براي دفاع از اصول 
و ارزش هاي خود هر سرمايه گذاري اي را كه لازم 
باشد انجام مي دهد. برنامه هاي موشكي كشور با 
قدرت ادامه پيدا مي كند و هي��چ تعلل، تاخير و 
توقفي در اين مسير وجود نخواهد داشت. به فضل 
الهي هر روز شاهد خواهيم بود كه كار جديدي در 

حوزه دفاعي به منصه ظهور و بروز مي رسد. 

مهدی پورصفا
   تحلیل


